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 آرمان ملی – مطهره شفیعی: رئیس 
به  فدراسیون کشتی در جلسه ای خطاب 
کشتی گیران تاکید کرد: »حق اظهارنظر درباره 
مسائل سیاسی یا مدیریتی را ندارید و تنها باید 
به فکر تمرین و مبارزه باشید تا تمرکزتان را 
از دست ندهید.« او پیش از این هم در آبان 
سال گذشته در مراسم تقدیر از تیم های ملی 
گفته بود: »من خودم جرأت نمی کنم بعد از 
این همه کار، تحلیل سیاسی بکنم. شما باید 
به دنبال افتخارآفرینی در عرصه بین المللی 
باشید. نه تشویق مردم خوشحالم می کند و نه 
فحش شان ناراحتم می کند. کشتی برای قشر 
سیاسی خاص نیست و برای آحاد مردم ایران 
است. خواهشم این است مدیریت کنید. فضای 

مجازی شیطان است.« 
  ممنوعیت ممنوع کردن ورزشکاران

 هر ورزشکاری در وهله نخست یکی از افراد 
جامعه است و  قانون اساسی در اصول ۱۹ تا ۴۲ 
این حق را به مردم داده که نسبت به مسئولان 
و کسانی که عهده دار اداره جامعه هستند، 
انتقاد و اظهارنظر کرده و عیوب، مشکلات و 
ناتوانی های آنها را مطرح کنند. علاوه بر این، 
طبق ماده ۱۰۶ حقوق شهروندی، جوامع 
علمی، حوزوی و دانشگاهی از آزادی و استقلال 
علمی برخوردارند، استادان، طلاب و دانشجویان 
در اظهارنظر آزادند و آ نها را نمی توان به  صرف 
داشتن یا ابراز عقیده در محیط های علمی 
مورد موأخذه قرار داد یا از تدریس و تحصیل 
محروم کرد. به موجب این اصول شهروندان به 
لحاظ قانونی مشکلی جهت اظهارنظر و انتقادها 
ندارند. از سوی دیگر هر فرد در هر جایگاهی باید 
به مسئولیتی که به او سپرده می شود، پایبند 
باشد و پرداختن به سیاست امری حاشیه ای در 
کنار مسئولیت اصلی است یعنی چنان نیست 
که کشتی گرفتن مانعی برای اظهارنظر سیاسی 
باشد. آنچه بیش از همه بر حواشی اظهارات دبیر 

می افزاید، رزومه سیاسی اوست.

 ریشه اختلاف دبیر و خادم!
۲۹ ساله در  در سال ۱385 علیرضا دبیر 
شورای شهر تهران نامزد شد. او با 3۰7 هزار رای 
به عنوان نفر هفتم وارد شورای شهر شد، 7 سال 
بعد در انتخاباب دوره چهارم سال ۹۲ نیز با کسب 
۴۶7 هزار رای به عنوان نفر دوم دوباره انتخاب 
شد. آقای دبیر در همه این سال ها در لیست 
اصولگرایان و از حامیان  محمدباقر قالیباف بود، 
اما در دوره پنجم شورا سال ۹۴ رد صلاحیت شد. 
رسول خادم در سال ۱۹۹۶ یعنی ۲8 سال بعد 
از طلای عبدا... موحد، برای کشتی ایران مدال 
طلا گرفته بود، ۴ سال بعد از او، علیرضا دبیر در 
سیدنی کشتی ایران را صاحب پنجمین مدال 
طلای المپیکش کرد، اما اختلاف نظر آنها علاوه بر 
کشتی، به سیاست هم رسید، درست در انتخابات 
شورای شهر. زمانی که سه لیست خود را مهیای 
شرکت در انتخابات می کردند: احمدی نژادی ها 
و  اصلاح طلب ها  خدمت،  خوش  رایحه  با 
اصولگرایان- اصلاح طلبان با چمران و قالیباف. 

دبیر قرار بود در لیست سوم باشد اما  برخی به 
گوش دبیر رساندند که رسول خادم باعث شد او 
در لیست اصولگرایان قرار نگیرد و وی به صورت 
مستقل در انتخابات شرکت کرد و رای هم آورد. 
زمانی که رسول خادم به همراه قالیباف برای 
شهردارشدن کاندیدا شده بود، با رای علیرضا 
دبیر، در حالی که گفته می شود برخی از دوستان 
خادم انتظار داشتند رای یک گوش شکسته به 
گوش شکسته دیگر باشد و البته در این رابطه 
احمدی نژاد نیز جلسه ای با دبیر داشت، اما رای 
قهرمان المپیک ۲۰۰۰ سیدنی در سبد قهرمان 
المپیک ۱۹۹۶ آتلانتا نرفت و قالیباف شهردار 
تهران شد. در ماه گذشته هم علیرضا دبیر درمورد 
رسول خادم گفت: »در حوزه های مدیریت دیدیم، 
روحیات مان به هم نمی خورد. تفکرات شان را در 
حوزه های فرهنگ، هنر و سیاست قبول ندارم 
اما او به عنوان یک قهرمان بزرگ کشتی قابل 
احترام است.« از سوی دیگر شهریور سال جاری 
بود که اختلافی میان دبیر و یزدانی ایجاد شد و  

پدر یزدانی در انتقاد از دبیر اظهارکرد: »پسر من 
دنبال رئیس فدراسیون نیست، دنبال سرمربی 
نیست، دنبال شورای شهر و نماینده مجلس 
نیست. پسر من می خواهد بعد از پایان کشتی در 
مجموعه خودش بچه ها را آموزش بدهد و مثل 

خودش کشتی گیر به بار بیاورد.«
 سیاسیون در عروسی دبیر

از سوی دیگر علیرضا دبیر بهار ۱38۶ وقتی 3۰ 
ساله بود با دختر منوچهر محمدی، تهیه کننده 
سینما ازدواج کرد و جالب است که عروسی او 
با حضور چهره های سیاسی از جمله قالیباف و 

محمدرضا خاتمی برگزار شد.
 دستور ممنوعیت سیاست 

نکته قابل تامل به گرین کارتی بازمی گردد 
که دبیر داشت. او می گوید: »یکسری آدم ها 
دروغ هایی را نوشتند مثلا گفتند: گرین کارت 
دارم. ما پس از المپیک سیدنی مانند بسیاری 
از ورزشکاران گرین کارت گرفتیم تا شاید درس 
بخوانیم. خیلی ها در دهه های 7۰ و 8۰ گرین 
کارت گرفتند. من هیچوقت هم دنبال نکردم 
و چند سال پیش هم انصراف دادم. کسی که 
گرین کارت دارد آیا به سفارت آمریکا می رود تا ویزا 
بگیرد؟ گرین کارت با تابعیت که قسم می خورند 
خیلی فرق دارد. من 7 سال پیش آن را پس دادم 
اما دوستان دروغ گفتند و نوشتند. آنقدر بی عقل 
هستند که در گرین کارت جعلی من را فیمیل 
)زن( نوشتند. دیروز سفارت آمریکا ایمیل زد 
به فدراسیون که چرا آقای دبیر گرین کارتت را 
پس دادی؟ توضیح بده. همانجا هم از من سوال 
کردند چرا گرین کارت را باطل کردی که  گفتم از 

کشورتان خوشم نیامد.«
 راه سیاست از جاده ورزش 

ورزشکاران زیادی هستند که راه سیاست را 
طی کردند مانند علی تاجرنیا، عباس جدیدی، 
سیدشمس الدین حسینی، امیررضا خادم، رسول 
خادم، سعید دقیقی ، حسین رضازاده، هادی 

ساعی و... .

 »آرمان ملی«  تحولات سیاسی سال 1401 را بررسی می کند

از حضور در شانگهای تا  احیای روابط با عربستان
     حسن هانی زاده:مناسبات ایران و اعراب در سال آینده به نقطه اطمینان بخشی خواهد رسید 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت سیزدهم رویکرد 
خود در سیاست خارجی را از ابتدای آغاز به  کار و بر مبنای 
توسعه روابط با همسایگان و روابط منطقه ای بنا نهاد و در همین 
راستا نیز حسین امیرعبد اللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان 
در همان روز نخست تودیع و معارفه بر این نکته تاکید کرد که 
در دولت سیزدهم نگاه فقط به سه کشور اروپایی نخواهد بود و 
با دید گسترده تر روابط منطقه ای و همسایگان را نیز بیشتر پی 
خواهیم گرفت. لذا در سالجاری نیز عمده فعالیت ها در حوزه 
سیاست خارجی در منطقه و قاره آسیا پی گرفته شد که بنا به 
قرائت عده ای از کارشناسان روند عملکردی مناسب و موثری 

طی شده است. 
 حضور در شانگهای 

سال ۱۴۰۱عملکرد سیاست خارجی بیشتر حول محور 
منطقه بود و شاید بتوان گفت یکی از مهم ترین اتفاقات را در 
عرصه سیاست خارجی در سال جاری رقم زد و آن عضویت 
ایران در سازمان همکاری های شانگهای بود. اتفاقی که اگر چه 
در دولت دوازدهم مقدمات آن فراهم شده بود و سال ها ایران 
به عنوان عضو ناظر در این سازمان عضویت داشت و به همکاری 
می پرداخت؛ اما در سالجاری این مساله به نحوی پیش رفت که 
با سفر سیدابراهیم رئیسی؛ رئیس جمهور کشورمان به ازبکستان  
و حضور در نشست سازمان همکاری  های شانگهای عضویت 
ایران به طور رسمی از ناظر به عضو رسمی تغییر یافت. همین 
مساله نیز باعث شد تا بسیاری این مساله را مطرح  کنند که با 
حضور دائم ایران در سازمان شانگهای مساله نگاه به شرق بیش از 
گذشته تقویت خواهد شد.  چه اینکه همین مساله نیز تا حدودی 
رخ داد و با مشکلاتی که بر سر احیای برجام پیش آمد و هنوز هم 
ادامه دارد بسیاری شانگهای را جایگزین برجام دانستند که  بتوان 
با استفاده از ثمرات آن مخصوصا در روابط دوجانبه اقتصادی و 
سیاسی کشورها با ایران خلأ عدم استفاده از برجام  جبران شود. 
با این همه به نظر می رسد که نباید از این دستاورد دولت گذشت 
چرا که به هر صورت  پیمان مهمی برای ایران به لحاظ سیاسی، 
اقتصادی و امنیتی پیدا شده که می توان امیدوار بود از ثمرات و 
مواهب آن به خوبی و درستی استفاده کرد. از سوی دیگر سازمان 

همکاری های شانگهای از جایگاه منحصر به فردی برای خود در 
عرصه قاره ای و بین المللی برخوردار است که تبعا ایران نیز به 
تبع حضور در این پیمان می تواند از آن بهره مند گردد. انرژی 
عنصر تعیین کننده ای در امروز جهان است و به همین جهت 
نیز یکی از مهم ترین ویژگی های سازمان همکاری شانگهای 
به شمار می رود. روسیه به لحاظ برخورداری از منابع عظیم گاز، 
رتبه نخست جهان و ایران هم بعد از روسیه در جایگاه دوم قرار 
دارد. این دو کشور همچنین به دلیل برخورداری از منابع عظیم 
نفت، دو عنصر بسیار تاثیرگذار در بازارهای انرژی جهان هستند 
به گونه ای که امروز تحریم های یکجانبه اعمال شده از سوی 
آمریکا علیه این دو کشور، جهان را با بحران بی سابقه انرژی 
مواجه کرده است. حضور ۴ قدرت هسته ای و ۲عضو شورای 
امنیت در این پیمان نیز از دیگر ویژگی هایی است که می توان 

برشمرد. 
  از روابط منطقه ای تا احیای روابط با عربستان 

حضور فعال ایران در منطقه و روابط منسجم با کشورهای 
مختلف از جمله عراق، قطر، عمان و... نیز از اتفاقات مهمی 
بود که در سالجاری رخ داد. به ویژه حضور منسجم عمان و 
قطر به عنوان میانجی میان ایران و آمریکا در ماجرای برجام 
و میزبانی عراقی ها در بغداد از تیم های مذاکره کننده ایرانی و 
عربستانی در جهت احیای روابط نشان از حضور فعال ایران در 
منطقه و روابط دوجانبه با کشورها است. چه اینکه رئیس جمهور 
نیز طی دیدارهای مختلفی که در سالجاری با مقامات مختلف 
کشورهای منطقه داشت همواره بر تقویت و توسعه روابط با 
کشورهای همسایه تاکید داشته است. در این میان شاید خبری 
که در روزهای اخیر از مذاکرات محرمانه علی شمخانی در چین با 
نماینده عربستان که منجر به احیای روابط تهران و ریاض منتشر 
شد اتفاقی بود که بر همه مسائل در حوزه منطقه در سالجاری 
سایه افکند و به عبارتی از آن به عنوان بمب خبری یاد شد. اتفاقی 
که در سطوح مختلف می توان آن را بررسی کرد. احیای روابط 
طرفین بعد از 7 سال به لحاظ سیاسی، دیپلماتیک، اقتصادی 
و منطقه ای نشان می دهد که طرفین می توانند با استفاده از 
ظرفیت های بالای یکدیگر روابط دوجانبه و منطقه ای بهتری 

را فراهم آورند. چه اینکه این احیای روابط باعث شد تا طرح 
»ابراهیم« که صهیونیست ها بسیار بر روی آن مانور می دادند 
و به دنبال احیای روابط با کشورهای عربی بودند نیز با چالش 
رو به رو شود و مسلما از این پس نیز عربستان و دیگر کشورهای 
منطقه رویکرد متفاوتی نسبت به این موضوع خواهند داشت. 
آنچه مسلم است روابط منطقه ای ایران با کشورهای همسایه 
که نقطه عطف آن را می توان در احیای روابط پس از 7 سال با 
عربستان دید از مهم ترین رخدادهای سال ۱۴۰۱ در نظر گرفت.
 دولت سیزدهم در منطقه به توفیقات مهمی دست 

یافت
یک کارشناس مسائل خاورمیانه در ارتباط با مسائل منطقه ای 
ایران در سال ۱۴۰۱ اظهارداشت: دولت سیزدهم در سیاست 
منطقه ای خود توفیقاتی داشت و توافقنامه ایران و عربستان در 
پکن پیروزی بزرگ برای دولت سیزدهم به لحاظ سیاست های 
منطقه ای تلقی می شود. حسن هانی زاده به »آرمان ملی« 
گفت: اختلافات 7 ساله ایران و عربستان طبیعتا تاثیر منفی بر 
رخدادهای و تحولات منطقه و روابط دوجانبه باقی گذاشت. لذا 
در مذاکراتی که صورت گرفت نهایتا در پکن توافقنامه ای بین 
ایران و عربستان امضا شد و این نشان می دهد که منطقه در سال 
آینده به سمت همگرایی و حضور فعال ایران در میان کشورهای 
عربی مثل اردن و بحرین منجر شود و حتی ممکن است مصر 
هم به تأسی از عربستان رابطه خود را با ایران به یک نقطه پایدار 
برساند. وی افزود: البته دولت سیزدهم هر اندازه در روابطه 
منطقه ای موفق بوده اما در روابط بین المللی با چالش هایی در 
حوزه برجام روبه رو بوده که هنوز برجام به یک سرانجامی نرسیده 
است. هانی زاده تصریح کرد: روابط ایران و چین و سفری که آقای 
رئیسی، رئیس جمهور کشورمان به چین داشت و عضویت کامل 
ایران در سازمان همکاری های شانگهای نیز موفقیت بزرگ 
دیگری بود که امسال شاهد آن بودیم. به نظر می آید تلاش 
چینی ها بر این باشد که سال آینده نشست مشترکی میان ایران 
و ۶ کشور شورای همکاری خلیج فارس برگزار شود تا مناسبات 
کشورهای دو سوی ساحل خلیج فارس به یک نقطه  تعامل و 

اطمینان بخشی برسد.

 
توصیه  علیرضا دبیر به کشتی گیران:

سیاست ممنوع!
       حتی سیاسیون در عروسی دبیر بودند

سه شنبه 
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  روایت میرسلیم
 از آزادی پسرش

    

  درخواست بادامچیان
 از رئیسی 

  سال آینده برای سیاسیون مهم است، چرا که انتخابات در 
پیش است. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تاکید کرد: سال 
۱۴۰۲ سالی حساس و موثرتر از سال های گذشته و سال 
تکامل رهاوردهای انقلاب اسلامی در گام دوم است و سال 
انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی که حضور 
جدی همگان را ضروری می سازد. بادامچیان به صراحت از 
رئیس جمهور محترم خواست: سیاست های ناکارآمد برخی 

مدیران و نیز مدیران نابلد را تغییر دهد.

  پیش از این خبری مبنی بر آزادی و عفو سیدمهدی 
میرسلیم منتشر شده بود، اما پدرش یعنی مصطفی میرسلیم 
تمایلی به توضیح نداشت تا دیروز در گفت وگو با »مُنیبان« 
در پاسخ به اینکه فرزند شما بنابر عفو رهبری آزاد شد؟ گفت: 
فکر کنم عفو رهبری شامل پسر من هم شد باید از خودش 
بپرسید. او در واکنش به اینکه یعنی شما در جریان پرونده 
فرزندتان قرار ندارید؟ تصریح کرد: می دانم فرزندم آزاد شده 

اما نمی دانم مورد عفو رهبری قرار گرفته است یا خیر. 

  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت که هرچقدر به سمت کشورهای همسایه و منطقه برویم 
می توانیم مشکلات خود را با کمک آنها حل کنیم. فداحسین 
مالکی با اشاره به توافق ایران و عربستان اظهارکرد: وساطت 
چین برای توافق ایران و عربستان سعودی و عملا حضور 
چین در معاملات سیاسی منطقه تاکنون سابقه نداشته است 
و به قولی چین از لاک بی تفاوتی و دفاعی خارج شده و نقش 

میانجی گری را بازی کرد. 

 حل مشکلات با   ارتباط
  با کشورهای همسایه

 توافق پکن چه حواشی 
برجای گذاشت؟

میانجیگری چین در ارتباط ایران 
و عربستان قابل توجه است. اگر عراق 
یا عمان میانجی می شدند داستان 
متفاوت بود اما چینی وساطت کرده 
که هیچ نسبتی با اسلام ندارد و دنبال 
جای پایی در خاورمیانه می گردد. از 
این رو می توان حدس زد در همکاری با 
سعودی ها یا جمهوری اسلامی شرط 
تنش زدایی گذاشته بودند. بعد از ظهر 
جمعه ۱۹ اسفند که خبر توافق ایران با 
عربستان سعودی به میانجیگری پکن 
اعلام شده فضای سیاسی، اجتماعی 
و اقتصادی داخلی کمی تغییر کرده 
و از بیم و نومیدی هفته های اخیر - 
برخاسته از افزایش هر روزه قیمت 
ارز و طلا اندکی کاسته شده و بامزه 
اینکه تا قبل از کاهش نسبی اعلام 
می شد بازار غیررسمی را به رسمیت 
نمی شناسند و قیمت، همان است 
که در بازار جدید مبادله ای تعیین 
می شود، اما در دو روز اخیر ) ۲۰ و 
۲۱ اسفند ۱۴۰۱( شاهد تیترهایی 
در رسانه های دولتی و رسمی درباره 
کاهش قیمت ارز در قیاس با همان 
یعنی  هستیم  غیررسمی  قیمت 
اعدادی که غیرواقعی می خواندند 
مبنای استدلال شده است. واکنش 
جامعه به توافق با سعودی ها البته 
مثبت بوده چرا که مردم دریافته اند 
اقتصاد به سیاست و دیپلماسی وابسته 
است و هر گاه امید رخت برمی بندد 
کثیری درصدد تبدیل دارایی های 
خود به طلا و ارز برمی آیند و همین 
به التهابات دامن می زند و هر وقت 
روزنه امیدی گشوده می شود این 
عطش و بالطبع و بالتبع تقاضا کمی 

فرومی کاهد. 
 جایگاه دولت و مجلس

اگر به مطالب رسانه ها توجه کنیم به 
این نکته می رسیم که اغلب به شرایط 
زمانی که سال ۹۴ اتفاق قطع ارتباط 
دو کشور رقم خورد و حال که دوباره 
روابط احیا شده توجه داشته اند. از 
شرایط اقتصادی آن زمان و تاثیراتی 
که در این 7 سال قطع روابط اتفاق 
افتاد. از طرفی رابطه بن سلمان با جو 
بایدن مانند رئیس جمهوری پیشین 
آمریکا نزدیک نیست و تهران به 
درستی تشخیص داده که چنانچه 
در آبان ۱۴۰3 یک جمهوری خواه 
کاخ سفید را در اختیار بگیرد امکان 
توافق با سعودی ها دشوار خواهد شد 
و شاید در آن زمان بن سلمان بر جای 
پدر نشسته باشد. از این رو ایران قدر 
فرصت را دانسته  نواصولگرایان در 
اصلاح طلبان خواسته اند  از  حالی 
مذاکره کردن را از آنان یاد بگیرند که 
اولا دبیر شورای عالی امنیت ملی که 
در دولت حسن روحانی منصوب شد 
و عضو دولت اصلاحات بوده مذاکره 
کرده است و ثانیا در متن توافق 
آمده که طرفین خواستار بازگشت 
به دو قرارداد ۱377 و ۱38۰ و هر 
دو در دولت اصلاحات و دومی هم 
زمان با مجلس ششم منعقد شدند و 
اولی درباره همکاری های اقتصادی و 
فنی و ورزشی است و دومی امنیتی. 
همانگونه که واحد مبادله در اقتصاد 
پول است در سیاست هم واحد مبادله 
قدرت است و بر این مبنا اگر از قدرت 
موشکی و نظامی ایران بهره ای برای 
کسب منفعت در این مذاکرات گرفته 
شده باشد مثبت است. این توافق 
که طرفین  است  آن  نشان دهنده 
دریافتند هیچیک بر دیگری پیروز 
نخواهند شد تا بوده ایران و عربستان 
باهم رقابت داشته اند. روزگاری که 
هنوز دولت پادشاهی سعودی تشکیل 
نشده بود ذیل رقابت ایران و عثمانی و 
بعد از آن بر سر نفت و به جز مقاطع 
کوتاهی در دوره های خاتمی و هاشمی 
رفسنجانی و به خاطر روابط این دو با 
ملک عبدا... در مقام ولیعهد و پادشاه 
رو به بهبود گذاشت و در باقی دوران ها 
سرد و خصومت آمیز بوده است. این 
تصور که ایران و عربستان رقابت را 
فروگذارند خامی است اما می توان از 
دشمنی یا ابراز علنی آن فروکاست و 
این به خاطر رقابت های متعدد است 
همین هم یک دستاورد است. نکته 
مهمتر اینکه دقیقا معلوم نشد دولت 
و مجلس کجای این توافق بودند. 
روزگاری مرد شماره ۲ ایران رئیس 
مجلس بود. در این فضا باید نقش 
دریابان شمخانی را ستود. البته قابل 
پیش بینی است که  دولت به حساب 
سیاست بهبود روابط با همسایگان 
بگذارد اما از یاد نبرده ایم که هنوز 
علی  که  بود  نشده  تشکیل  دولت 
شمخانی در مرداد ۱۴۰۰ از پیوستن 

به پیمان شانگهای خبر داه بود.

 سخنگوی وزارت خارجه:
  آمریکا حق ندارد مانع 
مناسبات مالی ایران شود

 سخنگوی وزارت امورخارجه اظهارکرد: ما آماده انجام 
تبادل زندانیان با آمریکا هستیم و مشکل فنی طرف 
آمریکایی در این زمینه به خود آنها ارتباط دارد. ناصر 
کنعانی ادامه داد: در صورتی که طرف آمریکایی نسبت به 
این موضوع برخورد واقع بینانه داشته باشد موضوع تبادل 
زندانیان به عنوان یک موضوع کاملا انسانی قابل انجام است. 
اهم اظهارات سخنگوی وزارت خارجه در ادامه آمده است:

 در ماه مارس سال گذشته میلادی توافق مکتوبی 
بین طرفین در این زمینه صورت گرفته و از سوی نماینده 

رسمی آمریکا نیز این توافق امضا شد.
 توافق صورت گرفته بین ایران و عربستان در چارچوب 
مذاکرات محرمانه و عالی انجام شده است. عموما رسانه ها 
در مورد این توافق ها به گمانه زنی رسانه ای می پردازند ولی 
شما این حق را به سخنگوی وزارت خارجه بدهید که در 

مورد گمانه زنی رسانه ای اظهارنظر نکند .
 در ارتباط با مصر  معتقد به برداشتن گام های جدیدی 
برای ارتقای روابط هستیم،  ولی همانطور که می دانید 
روابط بین کشورها در یک مسیر دوجانبه است و باید دید 

اراده کشور مقابل در چه مسیری است .
 سفر مقامات مختلف عراق از جمله مقامات سابق این 
کشور به تهران و انجام مشورت ها میان ایران و برادران 
عراقی امر رایج و مسبوق به سابقه است و این  تحول 
جدیدی نیست . تمامی نخست وزیران سابق عراق همچنان 
از  کانال های ارتباطی و تبادل نظر با ایران برخوردار هستند 

و برای گفت وگو به ایران می آیند.
 با توجه به جایگاه عمان ارتباط با موضوعات مهم مورد 
توجه ایران طبیعی که در این نشست ها در مورد موضوعاتی 
که عمان  نقش دارد و  نقش ایفا می کند  گفت وگو و رایزنی 
شود، مسیر  دیپلماسی باز است. روش های دیپلماتیک در 

دسترس است و باید از این ظرفیت استفاده شود.
 کنعانی در پاسخ به سوال دیگری در مورد مباحث 
منتشر شده در مورد  تبادل زندانیان میان ایران آمریکا و 
همچنین بدعهدی آمریکا در اجرای توافقات گفت: سابقه 
سوء دولت  آمریکا در پایبندی به تعهدات و توافقات باعث 
ایجاد تردید نسبت به اجرای آن از سوی دولت آمریکا  شده 
است. در ارتباط با  موضوع زندانیان و در ارتباط با بقیه 
مسائل مذاکرات از طریق واسطه ها  ادامه داشته و دارد. در 
موضوع زندانیان در ماه مارس سال میلادی گذشته توافقات 
مکتوبی بین طرفین شکل گرفت و از سوی نماینده رسمی 
آمریکا امضا شد. طرف آمریکایی در یک مرحله پذیرفت 
که این موضوع بدون ارتباط با روند مذاکرات رفع تحریم ها 
انجام بشود و مبادله صورت بگیرد و البته در مقطع دیگری 
آن را به روند مذاکرات هسته ای گره زدند. آمادگی داریم که 
این  کار به عنوان یک موضوع انسانی انجام شود و مشکلات 
فنی طرف آمریکایی هم در این زمینه به خودش ارتباط 
دارد. در صورتی که شاهد برخورد واقع بینانه طرف آمریکایی 
در موضوع تبادل  زندانیان به عنوان یک موضوع کاملا 

انسانی باشیم این تبادل و اقدام قابل انجام است.
 دولت آمریکا حق ندارد در ارتباط با مناسبات 
دوجانبه، قانونی و رسمی ایران و دیگر کشورها مداخله و از 
ابزارهای غیرقانونی برای ایجاد خلل در مناسبات پولی و 

مالی ایران و دیگر کشورها استفاده و مانع ایجاد کند.
 روند مذاکرات  هسته ای با توجه به سابقه سوء عدم 
التزام دولت آمریکا به تعهداتش مستلزم ضرورت اخذ 
تضمین های قابل راستی آزمایی جهت کسب اطمینان 
از پایبندی دولت  آمریکا به هرگونه توافق جدید است. 
مذاکرات از طریق واسطه ها که  ایفای نقش می کنند، 
انجام شد. در این زمینه ما پیش از این توافق مکتوب میان 
دو کشور از طریق واسطه امضا کردیم. طرفی که تکذیب 
می کند دولت آمریکاست. من شما را ارجاع می دهم به 
مواضع سخنگوی وزارت خارجه آمریکا که در نشست 
اخیرش صراحتا اشاره می کند که دولت آمریکا روی 
این پرونده کار، تلاش و پیگیری می کند. سوال من از 
طرف آمریکایی این است که در خلأ و به طور یک جانبه 
و با خودش دارد روی این موضوع کار و تلاش و پیگیری 
می کند؟ یا از طریق واسطه ها در چارچوب پیام هایی که رد 
و بدل می شود؟ در هر صورت توافق مکتوب وجود دارد در 
ارتباط با موضوع زندانیان در ارتباط با موضوعات هسته ای 
هم دیپلماسی فعال است. بنابراین اینکه دولت آمریکا چرا 
چنین ادعایی می کند باید ببینیم که مشکل  دولت آمریکا 
چیست؟ آیا به مسائل داخلی دولت آمریکا بر می گردد؟ آیا 
به رقابت های سیاسی درونی دولت آمریکا بر می گردد؟ در 
هر حال این مشکلی است که مرتبط با دولت آمریکا است و 

آنها باید در این رابطه توضیح دهند. 
 آزادسازی دارایی های ایران یکی از موضوعات مورد 
توجه ماست که با اهتمام جدی در حوزه های سیاسی 
قابل پیگیری است. راجع به اصل بلوکه کردن این پول ها 

معترضیم و  این اقدام غیرقانونی است. 
 بارها مواضع ایران در ارتباط با زندانیان اعلام شده 
است. افرادی که بازداشت شده اند در داخل ایران در ارتباط 
با اغتشاشات اخیر دارای نقش آفرینی هایی بودند و اقدامات 
آنها منطبق با قوانین ملی ایران اقدامات مجرمانه ای 
بود و در این ارتباط بازداشت شدند و روند قضائی در 
خصوص آنها در حال اجرا و انجام است. در ارتباط با 
اینگونه بازداشت شدگان، گفت وگوها و ارتباطات سیاسی 
و کنسولی بین طرف های ذیربط ایران و کشورهای متبوع 

این شهروندان در حال انجام است.
 دولت فرانسه در ارتباط با تحولات داخلی اخیرا ایران 
رویکردی غیرسازنده و نقش مداخله آمیزی داشته است. 
استمرار چنین مواضع  و رفتارهایی نمی تواند در مورد 
موضوعات زندانیان کمک  کننده باشد. عده ای در اروپا و 
بعضی کشورها با محاسبه غلط و با سوءنیت در خصوص 
تحولات داخلی ایران مواضع کاملا مداخله جویانه اتخاذ 
کردند و با روش های مختلف به تحریک اغتشاشات به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم دامن زدند و مقامات عالیرتبه 
این کشورها در خصوص تحول داخلی و اجتماعی ایران 
به صورت روزمره مواضع مداخله آمیز و سیاسی اتخاذ کردند 
که از منظر عرف رایج بین کشورها و قواعد بین المللی 

غیرقانونی بود.


